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Protokół nr LVIII/2024 z sesji Rady Gminy Warlubie odbytej w dniu    

25 stycznia 2024 r. 

LVIII Sesja Rady Gminy Warlubie rozpoczęła się dnia 25 stycznia 2024 r. 

w obecności 12 radnych, co wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 15 

radnych, zgodnie z art. 14 ustawy o samorządzie gminnym (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 

40 ze zm.), stanowi quorum, pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji. 

Sesja rozpoczęła się o godz. 1200 w sali OSP w Warlubiu, ul. Bąkowska 12. 

Lista obecności radnych i zaproszonych gości stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Sesję otworzyła i prowadziła Przewodnicząca Rady Gminy Pani Maria Jankowska. 

Protokolantem obrad był inspektor ds. obsługi Rady Gminy Sławomir Kania. 

Pani Przewodnicząca Rady powitała zaproszonych gości oraz radnych. Następnie 

poinformowała, że obrady Rady Gminy są rejestrowane za pomocą urządzeń 

nagrywających dźwięk i obraz. Klauzula informacyjna dotycząca przetwarzania 

danych osobowych osób uczestniczących w obradach Rady Gminy Warlubie została 

umieszczona do zapoznania się z jej treścią na drzwiach Sali OSP w Warlubiu, na 

tablicy informacyjnej obok stanowiska ds. obsługi Rady Gminy w Urzędzie Gminy, na 

stronie internetowej BIP oraz na stronie internetowej Gminy. 

Następnie Pani Przewodnicząca Rady odczytała porządek obrad i poddała go pod 

głosowanie. W wyniku głosowania porządek obrad został przyjęty. Raport z głosowań 

stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Porządek obrad przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji. 

4. Informacja o działalności międzysesyjnej. 

5. Rozpatrzenie projektów uchwał i głosowanie nad nimi: 

1) w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy Warlubie na 2024 rok, 

2) zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Warlubie na lata 2024-2033, 

3) w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Warlubie na rok 

2024, 

4) w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy 

Warlubie na rok 2024, 

5) w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy Warlubie na rok 2024, 

6) w sprawie stanowiska w przedmiocie reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z 

tytułu strat, jakie Polska poniosła w związku z napaścią Niemiec na Polskę w 1939 

r. oraz późniejszej okupacji, 

7) w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Wójta Gminy Warlubie, 
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8) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2024-2027. 

6. Sprawozdania z działalności stałych komisji Rady Gminy Warlubie za 2023 r. 

7. Sprawozdanie z wykonania uchwał Rady Gminy Warlubie za 2023 r. 

8. Interpelacje i zapytania radnych. 

9. Wolne wnioski i informacje. 

10. Zamknięcie obrad. 

Ad 1 i Ad 2 

Jak wyżej. 

Ad 3 

Pani Przewodnicząca Rady poinformowała, że z treścią protokołu z poprzedniej sesji 

Rady Gminy nr LVII/2023 z dnia 21 grudnia 2023 r. można się było zapoznać na 

stanowisku ds. obsługi Rady Gminy, a także w dniu obrad. Radni nie wnieśli żadnych 

uwag i zmian do protokołu jw., wobec czego uważa się, że został przyjęty. 

Ad 4 

Pan Wójt Gminy przedstawił informację o działalności międzysesyjnej. 

Pan Wójt Gminy: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, Szanowni 

Uczestnicy tej sesji. Myślę, że przedstawię w tym samym porządku jak poprzednio, 

informacje na początek o wydarzeniach i spotkaniach w miesiącu, właściwie styczniu. 

Myślę, że na pierwszym miejscu należałoby postawić, bo odbyliśmy cykl Zebrań 

Wiejskich. Wszystkie zostały zakończone. Do poniedziałku pracownicy przygotują, 

opracują protokoły z tych zebrań, ale jednocześnie też w programie jest bardzo 

istotne, żeby wyłuskać wszystkie postulaty zgłoszone przez mieszkańców w trakcie 

tych zebrań i chcemy je uporządkować łącznie z terminarzem w takiej kolejności. Po 

pierwsze te bezwzględnej zwłoki, które należałoby wykonać. Chociażby, daję taki 

przykład, już przekazałem Pani Sołtys, że mieszkańcy Płochocina prosili ją 

o ponowne ustawienie przystanku autobusowego, tej wiaty. Jest ona już ustawiona, 

bardzo ładnie to wygląda, jako przykład podaję. Następnie to, co jest realizowane, 

ale z uwagi na terminy będzie kończone w następnej kadencji oraz też takie 

postulaty, które będziemy chcieli przekazać nowej Radzie Gminy wybranej w 

kwietniu i nowemu włodarzowi naszej gminy. 

Jesteśmy również w trakcie uczestniczenia w zebraniach sprawozdawczych 

jednostek Ochotniczej Straży Pożarnej. One jeszcze będą trwały, w każdą sobotę 

w innej jednostce, jest takie spotkanie. 

Ponadto myślę, że ważnym takim wydarzeniem było to, iż stulecie urodzin obchodziła 

nasza najstarsza mieszkanka Pani Genowefa z Bzowa. 

Również, co warte podkreślenia jest, iż z inicjatywy Pani Posłanki Agnieszki 

Kłopotek, zorganizowaliśmy w Warlubiu spotkanie w sprawie tak zwanego 

wykluczenia komunikacyjnego w północnej części naszego województwa. W tym 

spotkaniu wzięli udział wójtowie, burmistrzowie, przedstawiciele Urzędów 

Marszałkowskich w Toruniu i w Gdańsku oraz przewoźnik Arriva. No i oczywiście 

sama Pani Poseł. W trakcie wymiany poglądów i różnych propozycji, które były 
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zgłaszane, myślę że jest kompromis, co do ułatwienia powrotów ze szkół w Czersku 

dla uczniów, dla młodzieży z gmin Śliwice, Osie. Dużo trudniejszą sprawą jest brak 

tego porannego dojazdu z Nowego, z Twardej Góry i Warlubia do Bydgoszczy do 

pracy, by być tam przed godziną 700. Jedyne zapewnienie, jakie mamy ze strony 

Urzędu Marszałkowskiego, że jeszcze raz przeanalizują te nasze postulaty w tym 

zakresie. Ale też zasygnalizowali, z uwagi na to, że takie uruchomienie jednego 

połączenia na linii Laskowice-Smętowo, chodzi o przebieg Laskowice-Smętowo, 

Smętowo-Laskowice, według nich jest to koszt około 800 000,00 zł rocznie. I tu była 

też taka sugestia, powołując się na takie rozwiązanie wokół Torunia, czy by 

ewentualnie zainteresowane samorządy gminne i samorząd powiatu świeckiego nie 

partycypował w kosztach na przyszłość. Zobaczymy, jakie propozycje zostaną przez 

nich przygotowane. Umówiliśmy się, że następne spotkanie między innymi w tej 

sprawie odbędzie się w miesiącu marcu. 

To, co jeśli chodzi o zakres inwestycyjno-remontowy. Jak Państwo wiecie, 

rozstaliśmy się z wykonawcą budowy przedszkola. Dopiero za trzecim podejściem 

przejęliśmy plac budowy. Nastąpiło to 18 stycznia, dlatego że wcześniejsze dwie 

daty, które były uzgodnione z wykonawcą, no nie mogłem się zgodzić na przejęcie 

placu budowy, bo był nieprzygotowany do przekazania. Stało się to 18 stycznia. W tej 

chwili jest to ogrodzenie już po naszej stronie, jest monitoring nasz. Trwają w tej 

chwili prace projektowe uzupełniające i jeśli wszystkie strony dotrzymają terminu, do 

którego się zobowiązały przygotować te wszystkie uzupełniające prace, i dotrzymają 

tych terminów, to jest duża szansa, że w marcu będziemy ogłaszać nowy przetarg na 

dokończenie tej budowy. Oczywiście dużo zależy od tego, czy po pierwsze zgłoszą 

się wykonawcy do dokończenia? Po drugie, za jaką kwotę? I po trzecie, w jakim 

terminie? Według znawców i fachowców od spraw budowlanych przewidywany 

termin dokończenia tej budowy to jest około 6 miesięcy. 

Trwają również inne postępowania o udzielenie zamówienia publicznego. Jak 

państwo wiecie, jest rozstrzygnięty przetarg i podpisana umowa na modernizację 

przebudowy drogi w Bzowie. Jest to firma ze Świecia. Myślę, że lada moment 

wejdzie na tą budowę. Plac budowy jest przekazany. 

Natomiast rozpoczęło się postępowanie przetargowe na przebudowę ul. 

Wybudowanie Nowskie. Do 2 lutego mogą być składane oferty. Zobaczymy, czy 

będą oferty no i jakie one będą. To jest istotne w stosunku do oczywiście naszych 

możliwości finansowych. 

Ponadto również na początku marca ogłosimy przetarg na poprawę efektywności 

energetycznej budynku Szkoły Podstawowej w Warlubiu. 

W drugiej połowie lutego ogłaszamy. Myślę, że tutaj nie ma już chyba specjalnie 

zagrożeń, ale będziemy ogłaszać długo oczekiwany przetarg, mianowicie na 

zagospodarowanie centrum Wielkiego Komorska, na teren rekreacyjno-sportowy 

w Bzowie, w takiej kolejności, no i ten teren łącznie z tą wiatą, na którą trzeba było 

uzyskać pozwolenie na budowę w Bąkowie. 

Chciałbym również powiedzieć, już tak sumując te najistotniejsze rzeczy, że 

w miejscowościach Krusze i Kurzejewo uzupełniliśmy tablice z numerami posesji 

i ten temat kontynuujemy, żeby absolutnie w możliwie już krótkim czasie w całej 
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naszej Gminie nie było problemu z dojazdem. Czy to karetki pogotowia, czy innego 

pojazdu. Bo wiele naszych posesji jest po prostu rozsypanych, rozrzuconych 

w terenie i warto mieć przy tych dróżkach wjazdowych właśnie te tablice 

informacyjne, jaki tam jest numer. 

Chciałbym bardzo serdecznie podziękować naszej Pani Dyrektor i naszym 

pracownikom GOKSiT za to, że po pierwsze przygotowują się do Wielkiej Orkiestry 

Świątecznej Pomocy i z informacji, którą uzyskałem od Pani Dyrektor, bardzo 

aktywnie włączają się w tę orkiestrę następujące podmioty, mianowicie: nasz Klub 

Sportowy Start, Ochotnicza Straż Pożarna w Warlubiu, Drużyna Harcerska, Koło 

Gospodyń Wiejskich w Warlubiu i Koło Gospodyń Wiejskich Kraszewianki 

w Kruszach, Fundacja Kultura na Wsi z Lipinek oraz Stowarzyszenie „Spróbujmy 

razem". Ponadto jest już opracowany plan zajęć i wyjazdów dla dzieci na ferie 

zimowe. Przypomnę, że ferie zimowe w naszym województwie są w drugiej połowie 

lutego. 

I chciałbym jeszcze bardzo serdecznie podziękować Pani Kierownik i pracownikom 

naszego Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. Po pierwsze za przygotowanie 

paczek świątecznych dla seniorów. Po drugie, że jest przygotowywane otwarcie 

świetlicy środowiskowej dla dzieci w sołectwie Bąkowo. Był to postulat zgłoszony 

tutaj przez pana Sołtysa Józefa Lewandowskiego, poparty również przez 

mieszkańców na ostatnim naszym Zebraniu Wiejskim i jeśli dobrze pamiętam, ta 

świetlica będzie czynna trzy razy w tygodniu, w godz. od 1500 do 1800, od 2 lutego. 

Dziękuję serdecznie. Ale też chciałbym podziękować za coś, co staje się coraz 

bardziej ważkim problemem. Dotykającym nie tylko ludzi dorosłych, ale szczególnie 

młodzież i dzieci. Mianowicie chodzi o porady psychologiczne. I z informacji, którą 

posiadam od Pani Kierownik, została nawiązana współpraca z Fundacją „Aktywizacji 

i integracji" i ta fundacja będzie świadczyć usługi psychologiczne i terapeutyczne dla 

mieszkańców naszej Gminy, za co bardzo serdecznie dziękuję. Dziękuję bardzo Pani 

Przewodnicząca. 

W czasie przedstawiania informacji jw. na salę narad weszła Radna Pani Joanna 

Bock. 

Radny Pan Tomasz Michalak: Panie Wójcie, te 800 000,00 zł, to całość kosztów dla 

Województwa Kujawsko-Pomorskiego, czy po 400 000,00 zł na nasze Województwo 

i Województwo Pomorskie? 

Pan Wójt Gminy: O ile deklaracja ze strony Urzędu Marszałkowskiego w Gdańsku 

jest bardzo pozytywna. Mianowicie oni biorą to na siebie, ale tylko od Smętowa do 

granicy Województwa. To jest tylko 6 km. Od granicy naszego Województwa mamy 

ok. 30 km. Tak jest wyliczony ten koszt od granicy naszego Województwa do 

Laskowic, czyli dziennie jest 60 km. 800 000,00 zł to jest koszt dla naszego 

Województwa, ale oni liczą, że my się dołożymy. Chodzi o Gminę Nowe, Warlubie 

i Powiat Świecki. Na ten moment trudno składać taką deklarację, że dołożymy. 

Zobaczymy na tym kolejnym spotkaniu, jakie propozycje zostaną wypracowane. Tak 

to wygląda na dzisiaj. 
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Ad 5 

Rada Gminy rozpatrzyła i głosowała, kolejno według porządku obrad, nad projektami 

poszczególnych uchwał. 

1) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie 

gminy Warlubie na 2024 rok. 

Pani Skarbnik Gminy przedstawiła projekt procedowanej uchwały. Następnie Pani 

Przewodnicząca Rady poinformowała, iż projekt omawianej uchwały został 

szczegółowo omówiony na posiedzeniach Komisji Rady Gminy, i otworzyła dyskusję 

w tym temacie. Dyskusji nie podjęto. Po czym Pani Przewodnicząca Rady poprosiła 

Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii w tym zakresie. Przewodnicząca 

Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur, Przewodniczący Komisji Socjalno-Bytowej Pan 

Witold Żuchowski i Przewodniczący Komisji Działalności Gospodarczej Pan Tomasz 

Michalak poinformowali, że Komisje zaopiniowały projekt rozpatrywanej uchwały 

pozytywnie, jednogłośnie. Wobec czego Pani Przewodnicząca Rady poddała projekt 

uchwały pod głosowanie. W wyniku głosowania uchwała Nr LVIII/452/2024 w sprawie 

wprowadzenia zmian w budżecie gminy Warlubie na 2024 rok została przyjęta. 

Stanowi ona załącznik nr 3 do protokołu. Raport z głosowań stanowi załącznik nr 2 

do protokołu. 

2) Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Warlubie na lata 2024-2033. 

Pani Skarbnik Gminy przedstawiła projekt procedowanej uchwały. Następnie Pani 

Przewodnicząca Rady poinformowała, iż projekt omawianej uchwały został 

szczegółowo omówiony na posiedzeniach Komisji Rady Gminy, i otworzyła dyskusję 

na ten temat. Dyskusji nie było. Po czym Pani Przewodnicząca Rady poprosiła 

Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii w tym zakresie. Przewodnicząca 

Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur, Przewodniczący Komisji Socjalno-Bytowej Pan 

Witold Żuchowski i Przewodniczący Komisji Działalności Gospodarczej Pan Tomasz 

Michalak poinformowali, że Komisje zaopiniowały projekt rozpatrywanej uchwały 

pozytywnie, jednogłośnie. Wobec czego Pani Przewodnicząca Rady poddała projekt 

uchwały pod głosowanie. W wyniku głosowania uchwała Nr LVIII/453/2024 

zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Warlubie 

na lata 2024-2033 została przyjęta. Stanowi ona załącznik nr 4 do protokołu. Raport 

z głosowań stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

3) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji 

Rewizyjnej Rady Gminy Warlubie na rok 2024. 

Pani Przewodnicząca Rady i Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur 

przedstawiły projekt procedowanej uchwały. Następnie Pani Przewodnicząca Rady 

poinformowała, iż projekt omawianej uchwały został szczegółowo omówiony na 

posiedzeniach Komisji Rady Gminy, i otworzyła dyskusję w tym temacie. Dyskusji nie 

podjęto. Po czym Pani Przewodnicząca Rady poprosiła Przewodniczących Komisji 

o przedstawienie opinii w tym zakresie. Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Pani 

Maria Mazur, Przewodniczący Komisji Socjalno-Bytowej Pan Witold Żuchowski 
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i Przewodniczący Komisji Działalności Gospodarczej Pan Tomasz Michalak 

poinformowali, że Komisje zaopiniowały projekt rozpatrywanej uchwały pozytywnie, 

jednogłośnie. Wobec czego Pani Przewodnicząca Rady poddała projekt uchwały pod 

głosowanie. W wyniku głosowania uchwała Nr LVIII/454/2024 w sprawie przyjęcia 

planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Warlubie na rok 2024 została przyjęta. 

Stanowi ona załącznik nr 5 do protokołu. Raport z głosowań stanowi załącznik nr 2 

do protokołu. 

4) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Skarg, 

Komisji Wniosków i Petycji Rady Gminy Warlubie na rok 2024. 

Pani Przewodnicząca Rady i Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pani 

Wanda Wolan przedstawiły projekt procedowanej uchwały. Następnie Pani 

Przewodnicząca Rady poinformowała, iż projekt omawianej uchwały został 

szczegółowo omówiony na posiedzeniach Komisji Rady Gminy, i otworzyła dyskusję 

na ten temat. Dyskusji nie było. Po czym Pani Przewodnicząca Rady poprosiła 

Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii w tym zakresie. Przewodnicząca 

Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur, Przewodniczący Komisji Socjalno-Bytowej Pan 

Witold Żuchowski i Przewodniczący Komisji Działalności Gospodarczej Pan Tomasz 

Michalak poinformowali, że Komisje zaopiniowały projekt rozpatrywanej uchwały 

pozytywnie, jednogłośnie. Wobec czego Pani Przewodnicząca Rady poddała projekt 

uchwały pod głosowanie. W wyniku głosowania uchwała Nr LVIII/455/2024 w sprawie 

przyjęcia planu pracy Komisji Skarg, Komisji Wniosków i Petycji Rady Gminy 

Warlubie na rok 2024 została przyjęta. Stanowi ona załącznik nr 6 do protokołu. 

Raport z głosowań stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

5) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy 

Warlubie na rok 2024. 

Pani Przewodnicząca Rady przedstawiła projekt procedowanej uchwały. Następnie 

Pani Przewodnicząca Rady poinformowała, iż projekt omawianej uchwały został 

szczegółowo omówiony na posiedzeniach Komisji Rady Gminy, i otworzyła dyskusję 

w tym temacie. Dyskusji nie podjęto. Po czym Pani Przewodnicząca Rady poprosiła 

Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii w tym zakresie. Przewodnicząca 

Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur, Przewodniczący Komisji Socjalno-Bytowej Pan 

Witold Żuchowski i Przewodniczący Komisji Działalności Gospodarczej Pan Tomasz 

Michalak poinformowali, że Komisje zaopiniowały projekt rozpatrywanej uchwały 

pozytywnie, jednogłośnie. Wobec czego Pani Przewodnicząca Rady poddała projekt 

uchwały pod głosowanie. W wyniku głosowania uchwała Nr LVIII/456/2024 w sprawie 

przyjęcia planu pracy Rady Gminy Warlubie na rok 2024 została przyjęta. Stanowi 

ona załącznik nr 7 do protokołu. Raport z głosowań stanowi załącznik nr 2 do 

protokołu. 

6) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie stanowiska w przedmiocie reparacji, 

odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska poniosła 

w związku z napaścią Niemiec na Polskę w 1939 r. oraz późniejszej okupacji. 
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Pani Przewodnicząca Rady i Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pani 

Wanda Wolan przedstawiły projekt procedowanej uchwały. Następnie Pani 

Przewodnicząca Rady poinformowała, iż projekt omawianej uchwały został 

szczegółowo omówiony na posiedzeniach Komisji Rady Gminy, i otworzyła dyskusję 

na ten temat. 

Radny Pan Tomasz Michalak: Komisja Działalności Gospodarczej podziela 

wątpliwości, że petycja została jakby na pokaz napisana. Podczas dyskusji nad jej 

istotą zauważyliśmy braki formalne, na które zwrócił szczególną uwagę Pan Wójt. Ze 

swojej strony uważam, że jeżeli jest to petycja imienna, a zmusza Radnych, aby 

przesyłać ją do organów państwa, to ja nie wiem, czy to nie jest zbyt szeroki zakres 

kompetencji.    

Pan Wójt Gminy: Jest kilka wątpliwości. Pierwsza wątpliwość jest natury formalno-

prawnej. Otóż, czy samorząd gminny ma kompetencje do podejmowania uchwał 

w sprawach polityki międzynarodowej? Gdzie wyłączna kompetencja leży po stronie    

rządu Rzeczypospolitej Polskiej w sensie uchwał Sejmu i Prezydenta. Przywoływanie 

tutaj art. 18 ust.1, bardzo ogólnego, ustawy o samorządzie gminnym, moim zdaniem 

chyba nie jest adekwatne. A innego nie znajdziemy w tej ustawie. To jest pierwsza 

rzecz. Druga wątpliwość. Zdaję sobie sprawę z tego, że rzeczywiście to co się 

wydarzyło w 1939 r. i trwało nie tylko do 1945 r., ale i dłużej, gdzie Polska poniosła 

ogromne straty i w ludności i materialne, ale dotyczyły one dwóch najeźdźców. Skoro 

chcemy się dopominać reparacji, odszkodowań od jednego, dlaczego jeżeli już 

wywołać taką uchwałę, nie mamy się dopominać od drugiego. Czyli od ówczesnego 

Związku Socjalistycznych Republik Radzieckich, zwanego potocznie Związkiem 

Sowieckim, którego spadkobiercą jest dzisiejsza Rosja. I wreszcie drobna rzecz, 

przywołana tutaj uchwała Rady Ministrów posiada błędy, bo ona inaczej brzmi 

w dwóch miejscach. Czyli jeżeli już Państwo Radni zdecydowaliby się żeby jednak 

taką uchwałę podjąć, to sugeruję, żeby po pierwsze ponownie ją jeszcze 

przygotować na następną sesję ewentualnie. Mało tego, jeżeli żądamy tego od jednej 

strony, to żądajmy tego również od drugiej. Nie działajmy wybiórczo. Przypominam 

też sobie, że ponad rok temu ówczesny minister Pan Mularczyk podpisał się pod 

takim pismem właśnie, żeby każdy samorząd spróbował oszacować jakie straty były 

na ich terenach i myśmy jednak takiego wysiłku nie wykonali. To jest wręcz trudne do 

wyliczenia i oszacowania. Oczywiście na podstawie naszej książki o Warlubiu można 

by wiele rzeczy tam wyciągnąć, ale nie do końca. I w związku z tym osobiście 

uważam i mimo wszystko podtrzymuję moje stanowisko, że samorząd gminny nie ma 

kompetencji do wkraczania w obszar, który należy wyłącznie do rządu 

Rzeczypospolitej Polskiej, Sejmu i Prezydenta. Gdyby jednak podjąć taką uchwałę, 

to ona jednak wymaga większego obiektywizmu, a ponadto też drobnych poprawek 

w samej treści.            

Radny Pan Tomasz Michalak: Chciałbym tutaj jednoznacznie powiedzieć, my nie 

jesteśmy przeciwko temu, że Państwu Polskiemu należy się odszkodowanie. My 

wiemy jak ciężko odbudowywała się nasza gospodarka, kiedy nie mogliśmy sami 

o sobie decydować. To miała być taka uchwała intencyjna. 
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Radca Prawny Pan Przemysław Kempczyński: Zgadzając się ze stanowiskami 

wszystkich przedmówców, chciałbym dodać do tego jeden element, związany z tym, 

co jeszcze Pan Wójt poruszył. Mianowicie nie tylko jest to sprawa naszego 

zachodniego sąsiada, ale również jest kwestia naszego wschodniego sąsiada. 

Natomiast ta wywołana uchwała miała być odpowiedzią do konkretnej osoby, która 

wskazywała tylko naszego zachodniego sąsiada. W związku z czym gdyby Państwo 

zdecydowali się na to, żeby rozszerzyć tutaj zakres tej uchwały, to nie byłoby tak 

naprawdę rozwiązaniem tej konkretnej petycji. W związku z czym ja sugerowałbym, 

że gdyby się Państwo zdecydowali o podjęciu uchwały w treści jaka jest obecnie, to 

nie wprowadzamy tutaj nowych dodatkowych elementów. Absolutnie też zgadzam się 

z tym, że nie jest to kompetencja Rady Gminy, tylko jest to kwestia polityki 

międzynarodowej, która zgodnie z Konstytucją i ustawami, jest to kompetencja Rady 

Ministrów, ewentualnie w pewnym zakresie Prezydenta.         

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pani Wanda Wolan: Chciałabym 

zgłosić taki formalny wniosek, żeby odrzucić w całości tą uchwałę Rady Gminy. 

Dzisiaj wiemy, że to rząd powinien zając się tą sprawą, bo jest to polityka między- 

narodowa. My rozumiemy to, nas to boli, że tak potraktowano nasz kraj w tamtym 

czasie, ale po wysłuchaniu zasadniczych i bardzo mądrych spostrzeżeń od Pana 

Wójta i od Pana Radcy Prawnego, uważam, że powinniśmy odrzucić w całości tą 

uchwałę. A ten Pan, jeżeli ma taką potrzebę, to niech zwróci się do rządu w tej 

sprawie. 

Pani Przewodnicząca Rady: Myślę, że należałoby to potraktować jako sugestię jak 

głosować.   

Po czym Pani Przewodnicząca Rady poprosiła Przewodniczących Komisji 

o przedstawienie opinii w tym zakresie. Przewodniczący Komisji Socjalno-Bytowej 

Pan Witold Żuchowski poinformował, że Komisja zaopiniowała projekt rozpatrywanej 

uchwały pozytywnie, jednogłośnie 6 głosami „za”, ze zmianą, że reparacji należy 

również domagać się od Rosji. Przewodniczący Komisji Działalności Gospodarczej 

Pan Tomasz Michalak poinformował, że Komisja zaopiniowała projekt rozpatrywanej 

uchwały 1 głosem „za”, 2 głosami „przeciw” i 2 głosami „wstrzymującymi się”. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur poinformowała, że Komisja 

zaopiniowała projekt rozpatrywanej uchwały negatywnie, jednogłośnie 5 głosami 

„przeciw”. Wobec czego Pani Przewodnicząca Rady poddała projekt uchwały pod 

głosowanie. W wyniku głosowania projekt uchwały w sprawie stanowiska 

w przedmiocie reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska 

poniosła w związku z napaścią Niemiec na Polskę w 1939 r. oraz późniejszej 

okupacji nie został przyjęty. Raport z głosowań stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

7) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działania 

Wójta Gminy Warlubie. 

Pani Przewodnicząca Rady i Wiceprzewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

Pani Wanda Wolan przedstawili projekt procedowanej uchwały. Następnie Pani 

Przewodnicząca Rady poinformowała, iż projekt omawianej uchwały został 
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szczegółowo omówiony na posiedzeniach Komisji Rady Gminy, i otworzyła dyskusję 

w tym temacie. 

Pan Wójt Gminy: Podzielam to stanowisko Komisji, że w części, w zakresie 

niedotrzymania terminu tego pierwotnego, ustalonego na 31.08.2023 r., ta skarga 

jest zasadna. A z czego to wynikało? Bo jak pismo wpłynęło w marcu, to bardzo 

szybko odpowiedzieliśmy na to pismo. Po wcześniejszej takiej konsultacji 

z projektantem, ile taki podjazd będzie kosztował? I wówczas, w tej pierwotnej wersji, 

no mówię, jaki to jest problem zrobić pod te schody, które są w szkole, podjazd? 

I projektant mówił, że to będzie kosztowało ok. 40 000,00 zł. No to do Pani Skarbnik, 

co nie jest taką prostą sprawą, żeby wyłuskać skądś te 40 000,00 zł. Ale ostatecznie 

Pani Skarbnik stwierdziła, że znajdziemy. W związku z tym poszła odpowiedź, 

40 000,00 zł znajdziemy, przyjdą wakacje, wykonamy ten podjazd. Jak projektant 

wziął to na deskę swoją, wziął przepisy prawne i co się okazało? Za krótki podjazd. 

Za wysokie nachylenie. I wówczas trzeba było zaprojektować to na nowo. Obejście 

w takiej podkowie, 7m – 7m – 6m. Mało tego maksymalne nachylenie 6%. Nowe 

drzwi wjazdowe itd. I kosztorys wyszedł 132 000,00 zł. No to wspólnie z SAPO 

i Panem Dyrektorem stwierdziliśmy, że musimy pisać o wsparcie do PFRON. 

I rzeczywiście cała korespondencja zakończyła się pozytywnie. W grudniu 

otrzymaliśmy środki i mamy w tej chwili środki zapewnione. Natomiast rzeczywiście 

jednej rzeczy z naszej strony zabrakło, że nie uprzedziliśmy tego Pana, zresztą 

przeprosiłem za to w kolejnym piśmie do niego, o tym że ten termin niestety nie 

zostanie dotrzymany z uwagi na te koszty. Będziemy mieli ogromny problem z tą 

szkołą, bo już audyt nakazuje nam budowę 3 wind. No tego już nie zbudujemy 

naszymi środkami. I jeśli trzeba będzie to wykonać, a pewnie trzeba będzie, będzie 

taki obowiązek we wszystkich obiektach publicznych po kolei, to będzie to trudne 

zadanie dla nowej Rady i dla nowego Włodarza tej Gminy. Z naszych środków nie 

udźwigniemy takiego ciężaru. Trzeba będzie aplikować do PFRON, a być może będą 

inne środki, które znajdą się w budżecie Państwa na łamanie barier 

architektonicznych. Tak że jest to bardzo skomplikowany problem. Mam nadzieję, że 

tym razem pod koniec lutego będzie ogłoszony przetarg z terminem wykonania do 31 

lipca tego roku. Pieniążki już mamy na to zabezpieczone.                 

Radny Pan Tomasz Michalak: Chciałbym Poprzeć to, co powiedział Pan Wójt 

w związku z ustawą o dostępności. Ustawa została podpisana kilka lat temu i pomału 

samorządy przygotowują się do niej. W zakresie ogólno pojętej dostępności nie tylko 

architektonicznej, która zaczyna się od parkingu, przez drogi dojazdowe, wejścia 

główne itd. Proszę Państwa to oznakowanie dla osób niewidomych, niedowidzących, 

niedosłyszących, czyli wszystko w alfabecie Braille'a, wszystko dla psa przewodnika 

itd. Szeroko pojęta dostępność dla wszystkich ludzi, gdziekolwiek mieliby ochotę 

pójść. Począwszy od urzędu, a skończywszy na szkołach. W każdym miejscu, gdzie 

może pojawić się osoba z niepełnosprawnością, do każdej niepełnosprawności 

trzeba będzie być przygotowanym. A my mamy budynki stare, mamy budynki z lat 

najwcześniej 90-tych. Te budynki, które teraz budujemy, to one już po części albo 

w znacznej części mają odpowiednie szerokości. Chociażby wjazdy do toalet. Gdzie 

muszą być zupełnie inne normy  zachowane. Proszę Państwa i tu, tak jak Pan Wójt 
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powiedział, ja sobie nie wyobrażam, żeby nie było dodatkowego programu na ustawę 

o dostępności, bo jak byśmy wszyscy chcieli z tego PFRON, to on pęknie w 

przeciągu miesiąca. Nie jest w stanie obsłużyć nas wszystkich. A ja w tym roku mam 

dać odpowiedź na zapytanie ze Starostwa Powiatowego, gdzie bym widział 

umiejscowienie windy w obiekcie z początku XX wieku, czyli w naszej starej szkole. 

Również takie miejsce trzeba było zaprojektować. I trzeba będzie bić stropy i zrobić 

otwory w stropach i wyłączyć z kilku już niedużych pomieszczeń miejsce dla windy, 

aby winda mogła na każdej kondygnacji bez przeszkód dotrzeć do poszczególnych 

miejsc. Tak że podzielam to. Pieniądze to są ogromne, ale proszę sobie również 

uzmysłowić, że jak wchodzi coś nowoczesnego np. w rolnictwie tzw. płyty 

obornikowe, to jak ceny zaczęły rosnąć?  Proszę Państwa to, co jest narzucone, 

a pomału będzie trzeba to wprowadzać. W Starostwie Powiatowym w Świeciu, jak 

pojedziecie, już są tabliczki Braille'a przy każdym wejściu. Już jest wyznaczone 

miejsce dla psa. Już przy chodnikach są takie kostki z trzpieniami dla osób 

niedowidzących itd. To są wszystko te rzeczy, które na początku budzą w nas 

zdziwienie, ale kiedy zaczynamy rozważać to pod względem, jak korzysta z tego 

osoba niepełnosprawna, to przy przejściu dla pieszych już będzie ona wiedziała, że 

zbliża się do np. przejścia dla pieszych. Tak że potwierdzam tutaj te wszystkie 

informacje i myślę, że naprawdę wszyscy będziemy mieli z tym duży problem. Ale 

myślę, że trzeba to rozłożyć rozsądnie na lata, bo trzeba to będzie zrealizować. Nie 

będzie innego wyjścia.                 

Pani Przewodnicząca Rady: Jest to zadanie dla przyszłej Rady, dla Wójta, bo na 

pewno w jednym roku nie da się tego zrobić i należałoby to umieścić w Strategii 

Rozwoju Gminy.  

Po czym Pani Przewodnicząca Rady poprosiła Przewodniczących Komisji 

o przedstawienie opinii w tym zakresie. Przewodniczący Komisji Socjalno-Bytowej 

Pan Witold Żuchowski poinformował, że Komisja zaopiniowała projekt rozpatrywanej 

uchwały pozytywnie, jednogłośnie 6 głosami „za”, ze zmianą w § 1 oraz 

w uzasadnieniu, że skarga jest częściowo zasadna. Przewodniczący Komisji 

Działalności Gospodarczej Pan Tomasz Michalak poinformował, że Komisja 

zaopiniowała projekt rozpatrywanej uchwały pozytywnie, jednogłośnie 5 głosami „za”, 

ze zmianą w § 1 oraz w uzasadnieniu, że skarga jest częściowo zasadna. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur poinformowała, że Komisja 

zaopiniowała projekt rozpatrywanej uchwały pozytywnie, jednogłośnie 5 głosami „za”, 

ze zmianą w § 1 oraz w uzasadnieniu, że skarga jest częściowo zasadna. Wobec 

czego Pani Przewodnicząca Rady poddała projekt uchwały pod głosowanie. 

W wyniku głosowania uchwała Nr LVIII/457/2024 rozpatrzenia skargi na działania 

Wójta Gminy Warlubie została przyjęta. Stanowi ona załącznik nr 8 do protokołu. 

Raport z głosowań stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

8) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 

Narkomanii na lata 2024-2027. 
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Kierownik GOPS Pani Justyna Kamińska przedstawiła projekt procedowanej 

uchwały. Następnie Pani Przewodnicząca Rady poinformowała, iż projekt omawianej 

uchwały został szczegółowo omówiony na posiedzeniach Komisji Rady Gminy, 

i otworzyła dyskusję na ten temat. Dyskusji nie było. Po czym Pani Przewodnicząca 

Rady poprosiła Przewodniczących Komisji o przedstawienie opinii w tym zakresie. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Pani Maria Mazur, Przewodniczący Komisji 

Socjalno-Bytowej Pan Witold Żuchowski i Przewodniczący Komisji Działalności 

Gospodarczej Pan Tomasz Michalak poinformowali, że Komisje zaopiniowały projekt 

rozpatrywanej uchwały pozytywnie, jednogłośnie. Wobec czego Pani 

Przewodnicząca Rady poddała projekt uchwały pod głosowanie. W wyniku 

głosowania uchwała Nr LVIII/459/2024 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 

Narkomanii na lata 2024-2027  została przyjęta. Stanowi ona załącznik nr 9 do 

protokołu. Raport z głosowań stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Opinie Komisji stanowią załącznik nr 10 do protokołu. 

Ad 6  

Przewodniczący Komisji stałych Rady Gminy Warlubie przedstawili sprawozdania 

z działalności swoich Komisji za 2023 r. Sprawozdania jw. stanowią załącznik nr 11 

do protokołu. 

Ad 7 

Pani Sekretarz Gminy  przedstawiła Sprawozdanie z wykonania uchwał Rady Gminy 

Warlubie za 2023 r. Sprawozdanie jw. stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Ad 8 

Nie było.  

Ad 9 

Radna Pani Mirosława Danielewicz: Chciałam zapytać, czy procedura przetargowa 

dotycząca centrum Wielkiego Komorska odbędzie się w marcu? Czy tu nic nie stoi na 

przeszkodzie? Drugie pytanie, bo zostały zdjęte te progi zwalniające. Czy będą jakieś 

starania w tym kierunku, aby je położyć?   

Pan Wójt Gminy: Jedyna przeszkoda, która może się pojawić to jest kasa. Po 

pierwsze, czy będą wykonawcy i zgłoszą oferty? Po drugie za ile złożą? Mamy na to 

przyznane środki. Mamy również małą rezerwę w naszym budżecie. I w związku 

z tym czekamy, po ogłoszeniu przetargu, czy się ktoś zgłosi? I za ile się zgłosi? 

Termin, to musi być wykonane w tym roku. Bo to jest jedno wspólne zadanie, czyli 

centrum Wielkiego Komorska, Bzowo i Bąkowo. Co do tych progów zwalniających. 

Sam już nie wiem. Jest to droga powiatowa. Ja mogę po raz kolejny wystąpić o 

rozważenie zmiany tych progów, ale jak Powiat na to zareaguje, to nie wiem. Jeżeli 

jednak jest tak potrzeba, to napiszę.   

Radna Pani Wanda Wolan: Chciałam tylko przekazać informację, że Klub Seniora 

z Płochocina ma zaszczyt przekazać Wielkiej Orkiestrze Świątecznej Pomocy swój 

dar serca w kwocie 220,00 zł. Ślemy nasze wyrazy szacunku dla wszystkich 
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działaczy na rzecz Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy.   

Pan Wójt Gminy: Jako senior ja się dołożę do tego daru serca. 

Pani Przewodnicząca Rady przedstawiła program WOŚP w Gminie Warlubie na 

2024 r. i zaprosiła wszystkich do udziału w tym wydarzeniu.  

Radny Pan Dariusz Chodkowski: Ja bym chciał wrócić do tej drogi gminnej, gdzie są 

progi. Może postawić tam znaki ograniczające tonaż. Droga powiatowa została 

wyremontowana i dojazd do autostrady jest tutaj lepszy dla pojazdów ciężkich, a ta 

nawierzchnia, która jest na naszej drodze gminnej położona jest bardzo cienka. 

Wybijane są potężne dziury w tym asfalcie. Zagraża to bezpieczeństwu małych aut 

osobowych. Żeby nie doszło to takiej sytuacji, że ktoś z uszkodzoną alu felgą za 

duże pieniądze przyjdzie do Gminy i powie, że chce odszkodowanie. Wydaje mi się, 

że byłoby to uzasadnione, żeby ograniczyć ten tonaż na tej drodze.       

Pan Wójt Gminy: Tak na pierwszy rzut oka, to jest postulat zasadny. Tyle tylko, 

znajdźmy kompromis pomiędzy tirami, a ciężkim sprzętem rolniczym. Bo jeśli my 

tutaj to ograniczymy i uniemożliwimy to rolnikom, to dopiero dostaniemy popalić.   

Radny Pan Dariusz Chodkowski: Można w takim ograniczeniu tonażowym 

zaznaczyć, że nie dotyczy dojazdu do posesji bądź do pól. I rolnicy mający tam pola 

będą to respektować. No jakoś muszą wywieźć z pól płody rolne. Samochody 

ciężarowe korzystają z nawigacji w opcji przeznaczonej dla pojazdów ciężkich. I tam 

już w tym momencie będzie się ta droga pojawiała jako droga z ograniczeniem. 

Pan Wójt Gminy: Problem polega na tym, że to nie jest swobodna decyzja Wójta. 

Niestety ja muszę to uzgodnić z kilkoma innymi instytucjami. Nawet jak dotyczy to 

drogi gminnej. I teraz takie wybiórcze potraktowanie może być rożnie potraktowane. 

Na pewno warto to rozważyć i zrobimy to. Zobaczymy co z tego wszystkiego nam 

wyjdzie.   

Kierownik GOPS Pani Justyna Kamińska: Ja chciałabym poinformować, że akurat 

poszła informacja dotycząca możliwości uzyskania dodatku osłonowego. Zachęcam 

Państwa do składania tego rodzaju wniosków i pobrania sobie formularza albo ze 

strony internetowej naszego ośrodka, albo bezpośrednio w siedzibie u nas 

w ośrodku. Króciutko tylko powiem, że taki dodatek przysługuje, jeżeli jest 

gospodarstwo jednoosobowe i dochód w tym gospodarstwie będzie wynosił 

nie więcej niż 2 100,00 zł. A jeżeli jest to gospodarstwo wieloosobowe, to 1 500,00 zł 

na osobę. Mówimy o dochodach netto i dochodach za rok 2022. Tak że bardzo 

zachęcam. Chciałabym również przypomnieć, jeszcze jest możliwość składania 

wniosków o otrzymanie żywności tej tak zwanej unijnej. Tu jest ważne również 

kryterium dochodowe. W przypadku gospodarstwa jednoosobowego, ta kwota to jest 

1 823,60 zł na osobę. A w przypadku gospodarstwa wieloosobowego to jest kwota 

1 410,00 zł. Do tego oczywiście muszą być spełnione warunki uprawniające do 

uzyskania pomocy społecznej, które określone są w naszej ustawie. Więc zachęcam 

również Państwa do pobierania tych wniosków, składania wniosków. Dziękuję 

bardzo. 

Pani Przewodnicząca Rady: Rozumiem Pani Kierownik, że te informacje mogą być 
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na stronach internetowych. 

Kierownik GOPS Pani Justyna Kamińska: Już są. 

Pani Sekretarz Gminy: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, w związku z tym 

faktem, że pan premier ogłosił dzień wyborów samorządowych na 7 kwietnia, 

zarządził na 7 kwietnia 2024 roku, ja co prawda już w niektórych sołectwach 

przekazywałam tą informację, ale bardzo proszę wszystkich słuchających, proszę 

Państwa Radnych, Państwa Sołtysów o przekazanie naszym mieszkańcom w miarę 

możliwości, żeby sprawdzali, czy są ujęci w Centralnym Rejestrze Wyborców. W tej 

chwili jeśli nie będą ujęci, albo będą ujęci z błędami, mogą nie pojawić się na spisie 

wyborców. A wiem, że dla Państwa wybory samorządowe są istotnym elementem 

życia naszych mieszkańców, więc bardzo apeluję o to, aby sprawdzać w Urzędzie 

Stanu Cywilnego, czy są osoby zameldowanie. Dziękuję. 

Ad 10 

Po wyczerpaniu porządku obrad Pani Przewodnicząca Rady zamknęła obrady LVIII 

sesji Rady Gminy Warlubie o godz. 1354. 

Protokołował 

Inspektor ds. obsługi Rady Gminy 

Sławomir Kania 

Przewodniczyła 

Przewodnicząca Rady Gminy 

/-/ Maria Jankowska 

 


